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§ 80 KFKS 2022/472 

Skarpnäs naturreservat 
Bildande av naturreservat 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen fatta följande beslut.  

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande.  

Kommunfullmäktige beslutar att med stöd av 7 kap. 4 § miljöbalken förklara Skarpnäs som 
naturreservat enligt förslag till föreskrifter, avgränsning och skötselplan daterad den 26 april 
2022, bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad den 16 maj 2022. 

Ärende 
Sedan slutet av 90-talet har kommunen haft ambitionen att avsätta natur- och strövområdet 
Skarpnäs som naturreservat; ärendet har beretts två gånger men har av olika anledningar 
aldrig lett till ett beslut som vunnit laga kraft. Ambitionen är nu att reservatet ska vara 
bildat senast hösten 2022. Förslaget sändes ut på samråd under perioden 21 januari-14 mars 
2021. Vid samrådet inkom totalt 75 yttranden, varav 34 från privatpersoner. Synpunkter 
och ändringar beskrivs närmare i samrådsredogörelsen, bilaga 2. Natur- och trafiknämnden 
tillstyrkte förslaget den 26 april 2022, § 66 (bilaga 3). 

Skarpnäs är ett kärnområde för biologisk mångfald med höga naturvärden. Områdets 
gamla barrskogar, hällmarker och blandskogar har en lång kontinuitet med många äldre 
träd, rikligt med död ved samt en mängd naturvårdsarter, varav flera är rödlistade. Området 
har mycket höga frilufts- och rekreationsvärden tack vare närheten till Orminge samt det 
strategiska läget som en av de inre delarna av Nacka-Värmdökilen. Genom området går 
Boo-leden och många delar är välbesökta. 

Syftet med naturreservatet är att bevara ett tätortsnära naturområde för rekreation och 
friluftsliv samt bevara dess gamla skogar, hällmarker, sjöar, våtmarker, brandfält och 
hävdade marker, samt dess artrika växt- och djurliv. Reservatets karaktär med grova, gamla 
och döda träd, inslag av ädellövträd samt kulturmiljöer ska särskilt vårdas och gynnas. Inom 
området ska det finnas möjlighet till olika friluftsaktiviteter, naturupplevelser och 
vardagsrekreation. Naturvärdena är en förutsättning för att bibehålla de rekreativa värdena 
och friluftslivet ska utvecklas i samspel med bevarandet av biologisk mångfald.   

Synpunkterna i samrådet handlade i huvudsak om att avgränsningen av reservatet bör göras 
om och utökas till att omfatta även den mark som detaljplaneras för Kummelbergets 
verksamhetsområde, samt i flera fall också Prästberget och Vargskogen (två grönområden i 
norra Orminge). Majoriteten av yttrandena framför att utökningen av industriområdet 
påverkar både naturvärden och upplevelsen i reservatet.  
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Eventuell placering av stenkross i verksamhetsområdet har också föranlett många 
synpunkter. Miljö- och stadsbyggnadsnämnden har påtalat att om anläggningar för 
friluftslivet i reservatet placeras inom bullerstörda områden (alltså för nära 
verksamhetsområdet) kan tillsynsmyndigheten tvingas utöva tillsyn över bulleralstrande 
verksamheter. Vattenfall AB m.fl. har poängterat nödvändigheten av att få underhålla 
ledningar i ledningsrätt. OK Ravinen och Järla Orientering vill se att orientering ska vara 
tillåtet och välkommet.  

Bland annat länsstyrelsen och naturvårdsföreningarna hade en del mindre synpunkter på 
föreskrifterna och skötselplanen. Miljö- och stadsbyggnadsnämnden och Kommunstyrelsen 
hade önskemål om att förbudspunkten som reglerar var man får cykla i reservatet 
formuleras om. 

Efter samrådet har förtydliganden och tillägg gjorts i föreskrifterna. Reservatets 
avgränsning har inte ändrats.  

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från enheten offentlig utemiljö, daterad den 16 maj 2022 
Bilaga 1 Föreskrifter, avgränsning och skötselplan, daterad den 26 april 2022 
Bilaga 2  Samrådsredogörelse Skarpnäs 
Bilaga 3 Natur- och trafiknämndens beslut om tillstyrkande 2022-04-26, § 66 

Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade på återremiss för att ge tjänstemännen i uppdrag att utöka 
Skarpnäs naturreservat till att även omfatta tallmon i den nordvästra delen samt de delar 
som idag är föremål för strandskydd, bl a invid stigen till Vittjärn. 
 
Hans Peters (C), Mats Gerdau (M) och Gunilla Grudevall-Steen (L) yrkade bifall till det 
utsända förslaget. 

Beslutsgång 
Johanna Kvist (S) meddelande att Socialdemokraterna ej deltar i beslutet. 
 
Ordföranden ställde Mikael Carlssons yrkande om återremiss mot avslag och fann att 
arbetsutskottet avslog yrkandet. Ordföranden konstaterade därefter att arbetsutskottet hade 
beslutat enligt det utsända förslaget från enheten offentlig utemiljö.. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan välkomnar naturreservatet som planeras i Skarpnäsområdet. Det kommer att 
göra stor naturnytta för nuvarande och kommande befolkning och för naturen och miljön. 
Men, inget gott som inte har något ont med sig… Nackalistan motsätter sig utvidgningen 
av det skyddade naturområdet kring Kummelbergets industriområde. Den utvidgningen 
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riskerar försämra Myrsjöns redan belastade vattenstatus, vilket är emot det vattendirektiv 
som Sverige har förbundit sig att följa. Vi motsätter oss också borttagandet av 
strandskyddet vid flera sjöar, där källsjön Vittjärn är det viktigaste exemplet, men även 
övriga sjöars ändringar. Antalet parkeringsplatser behöver ses över och ev. justeras och 
utökas för att ge alla tillgång till reservatet. Trafiksituationens ökade belastning på vägnätet 
och omgivningar måste hanteras och synpunkter från förskolor, skolor och boende måste 
tas på allvar för att erbjuda en fortsatt säker trafikmiljö. Buller, luft- och vattenföroreningar 
måste förhindras och tillsynen måste förbättras och ökas för området nära 
industriområdet.” 
 
- - - - - 
  


